



Gunners fire first rounds of new Howitzer

By MCpl Dennis Power

SHILO, Manitoba — To support an increased mission in Afghanistan, artillery units will be deploying with a new Howitzer. Last month, A Battery, 1 Royal Canadian Horse Artillery (1 RCHA), positioned four of the new M777 behind the officers' mess for a ceremonial first shot. The senior gun in the Corps of the Artillery fired the first round.

This detachment, commanded by Sergeant Paul Dolomont, is the same that fired the last round from an M109 before it was removed from service in 2005.

"It sent a proud chill up my back, it's the start of a new era. This gun gives us the mobility that we'll need in the terrain

of Afghanistan and a big punch on the ground," said Sgt Dolomont after the shoot.

The M777 presents key features including:

- large caliber;
- lightweight;
- range and accuracy;
- air-portability; and
- ability to fire conventional and precision munitions.

Major Bruno Di Ilio, project director of the Lightweight 155 mm Towed Howitzer System describes the M777 as "the best lightweight-towed howitzer in the world."

The ability to fire precision munitions is a valuable asset with the Triple 7, especially where action may occur in built-up areas.

"It allows us to deliver rounds on a target and minimizes the possibility of collateral

damage to property or population that may be near the target area," said Maj Di Ilio.

Brigadier-General David Fraser, commander of 1 Canadian Mechanized Brigade Group, will be in Afghanistan in 2006 as commander, Multi-National Brigade, Regional Command South.

"This gun system is going to be very important to us in helping to support the Afghan National Army, who we'll be helping to train and conduct operations with," said BGen Fraser.

This new system will be deployed to a combat environment for the first time with Canadian soldiers.



PHOTOS: MCPL/CLPC DENNIS POWER

Gunners prepare an M777 Howitzer prior to firing the first round from the new system.

Des artilleurs préparent un obusier M777 avant son premier tir.

Les premiers tirs du nouvel obusier

par le Cplc Dennis Power

SHILO (Manitoba) — Afin de satisfaire à des exigences de mission toujours plus grandes en Afghanistan, des unités d'artillerie équipées d'un nouvel obusier seront déployées dans ce pays. Le mois passé, la batterie A du 1^{er} Régiment, Royal Canadian Horse Artillery (1 RCHA), a envoyé quatre nouveaux obusiers M777 derrière le mess des officiers pour un premier tir cérémoniel. C'est le doyen des artilleurs du Corps d'artillerie qui a tiré le premier coup.

Commandé par le Sergent Paul Dolomont, le détachement est le même qui a tiré le dernier coup du M109 avant son retrait du service en 2005.

« Un frisson de fierté m'est remonté dans le dos. C'est le début d'une nouvelle ère. Cet obusier nous donnera la mobilité dont nous avons besoin sur le terrain en Afghanistan et toute une puissance de feu au sol », a déclaré le Sgt Dolomont après le tir.

Le M777 offre plusieurs caractéristiques essentielles, notamment :

- gros calibre;
- léger;
- portée et précision;
- aérotransportable;
- capacité de tirer des munitions classiques et de précision.

Le Major Bruno Di Ilio, directeur de projet pour l'obusier tracté léger de 155 mm, décrit le M777 comme étant « le meilleur obusier tracté léger au monde ».

La capacité de tirer des munitions de précision est un atout appréciable du Triple 7, surtout lorsque l'action peut survenir en zone bâtie.

« Cet obusier nous permet d'atteindre un objectif tout en minimisant les possibilités de dommages collatéraux aux propriétés ou à la population qui pourrait se trouver aux alentours », a ajouté le Maj Di Ilio.

Le Brigadier-général David Fraser, commandant du 1^{er} Groupe-brigade mécanisé du Canada, sera en Afghanistan en 2006 à titre de commandant de la brigade multinationale pour le Commandement régional – Sud.

« Ce système canon sera très important pour nous car il nous permettra d'appuyer l'Armée nationale afghane que nous allons seconder en matière d'entraînement et avec laquelle nous allons effectuer des opérations », a déclaré le Bgén Fraser.

Ce nouveau système sera déployé en environnement de combat pour la première fois avec des soldats canadiens.



MBdr Todd Engram prepares to load the first round fired by an M777 Howitzer in Canada.

Le Bdr Todd Engram s'apprête à charger le premier obus tiré par un obusier M777 au Canada.